
گروه اقتصادی - به دنبال امضای 
تفاهم نامه ســه جانبه میــان وزارت کار، 
شرکت عمران شهرهای جدید و اتحادیه 
تعاونــی های مســکن کارگــران ایران، 
ســاخت ۱۰ هزار واحد مســکونی برای 

کارگران در شهرهای جدید کلید خورد.
بــه موجب تفاهم نامه ای که ســال 
گذشته میان وزارتخانه های تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و وزارت راه و شهرســازی 
به امضا رســید، مقرر شــد ساخت ۲۰۰ 
هزار واحد مســکونی بــرای کارگران و 
بازنشستگان در دســتور کار قرار گیرد و 
تمهیــدات لازم در ایــن خصوص پیش 

بینی شود.
در این راســتا اخیرا تفاهم نامه سه 
جانبه ای میان وزارت کار، شرکت عمران 
شــهرهای جدید و اتحادیه اسکان منعقد 
شــده که بر اســاس آن، اتحادیه تعاونی 
های مســکن کارگران )اسکان( مدیریت 
ساخت ۳۰ هزار واحد مسکونی را برعهده 
گرفته که ۱۰ هزار واحد آن حداکثر ظرف 
مدت ۳۶ ماه در ۱۲ شــهر جدید احداث 
خواهد شــد و کارگران شهرهای جدید 
در اســتان های آذربایجان شرقی، البرز، 
اصفهان، بوشهر، تهران، سمنان، خراسان 
رضوی، فــارس، مرکزی و سیســتان و 
بلوچســتان از اجرای این تفاهم نامه بهره 

مند خواهند شد.
آنطــور که صادقی فر ـ معاون وزیر 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی ـ می گوید 
با امضای این تفاهم نامه ســه جانبه اولین 
قــرارداد اجرای طرح اقدام مســکن ملی 
ویژه مشــمولان تحت پوشــش سازمان 
تأمین اجتماعی با هدف ساخت ۱۰ هزار 

واحد مســکونی در شهرهای جدید آغاز 
می شود.

او می گوید: آن دسته از مشمولین که 
در طرح اقدام ملی مســکن ثبت نام و  پس 
از تأیید و احراز شــرایط، آورده اولیه خود 
را واریز کرده باشند در اولویت واگذاری 
هستند و در فاز بعد، تعاونی های مسکن 
واحدهــای تولیدی و صنعتی در اولویت 

قرار می گیرند.
معاون وزیر کار ابراز امیدواری کرده 
با توجه به سرعت عمل اتحادیه اسکان و 
همکاری مطلوب شرکت عمران شهرهای 
جدید در شناسایی زمین با اخذ مجوزهای 
لازم طی هفته های آینده عملیات ساخت 
واحدهای مســکونی برای کارگران آغاز 

شود.
در طرح احــداث ۲۰۰ هزار واحد 
مســکن کارگری که تفاهــم نامه آن دی 
ماه سال گذشــته به امضا رسید، وزارت 
راه و شهرســازی متعهد شــده در حوزه 
مســکن کارگری نسبت به تجهیز منابع و 

زمیــن اقدام کند. وزارت کار نیز از طریق 
سازمانهای زیرمجموعه و منابع بانکهای 
عاملــی که در اختیار دارد به تامین مالی و 

آورده متقاضیان کمک خواهد کرد.
در حــال حاضــر ظرفیت هــای 
قانونــی بســیاری برای تأمین مســکن 
کارگــران وجود دارد. فعــالان کارگری 
معتقدنــد در ماده ۱۴۹ قانــون کار برای 
تامین مســکن کارگران تکالیفی بر عهده 
جامعه کارفرمایی گذاشــته شده است که 
می توان با اســتناد بــه این ماده قانونی، از 
ظرفیت شهرکهای صنعتی استفاده کرد و 
کارفرمایان را برای تامین زمین و مســکن 

کارگران مشارکت داد.
محمد جعفر کبیــری ـ معاون امور 
تعــاون وزارت کار از اختصــاص خط 
اعتباری ۷۵۰۰ میلیارد تومانی به ۷۵ هزار 
تعاونی مســکن با اولویــت تعاونی های 
مســکن کارگری خبــر داده و می گوید: 
بانک توســعه تعاون این تســهیلات را با 
اولویت مسکن کارگری اختصاص داده و 

به طور میانگین به ازای هر واحد مسکونی 
۱۰۰ میلیون تومان تســهیلات پیش بینی 
شده اســت. مدت بازپرداخت تسهیلات 
مذکور ۱۰ ســاله بوده که با نرخ مصوب 
شــورای پول و اعتبار در اختیار افراد قرار 
داده می شود. کارگران مشمول می توانند 
هم در طرح مسکن ملی ثبت نام کنند و هم 
به عضویت تعاونی های مسکن درآیند. به 
موجب این طرح زمین در اختیار تعاونی 
های مســکن کارگری قرار می گیرد و از 
زمینهای جوار شهرکهای صنعتی که امکان 
ســاخت در آنها وجود دارد، استفاده می 

شود.
وی درباره نحوه عضویت کارگران 
و ثبــت نام در این طرح مــی افزاید: اکثر 
کارگران یا عضو تعاونی ها هستند یا تشکل 
کارگــری دارند و می توانند از طریق آنها 
بــرای ثبت نام و عضویت اقدام کنند ولی 
چنانچه عضو هیچ تعاونی مسکن یا تشکل 
کارگری نباشــند می توانند درخواست 
خــود را به کارفرمایــان ارائه دهند و یک 

تعاونی مسکن تشکیل دهند و در نهایت از 
طریق سامانه جامع هوشمند بخش تعاون 
بدون مراجعه حضوری تعاونی خود را به 

ثبت برسانند.
کبیری می گوید: کارگران مشمول 
این طرح می توانند هم در طرح مســکن 
ملــی ثبت نــام کنند و هم بــه عضویت 
تعاونی های مســکن درآیند. به موجب 
این طرح زمین در اختیار تعاونی مســکن 
کارگری قرار می گیرد و از زمینهای جوار 
شــهرکهای صنعتی که امکان ساخت در 

آنها وجود دارد، استفاده می شود.
واگــذاری زمین در طرح اقدام ملی 
مسکن، به ســه شــیوه اجاره بلندمدت 
۹۹ ســاله، فروش اقســاطی و واگذاری 
مشــارکتی خواهد بود که بــا مذاکرات 
انجام شــده و در راســتای تجمیع منابع 
برای تسهیل در ساخت واحد مسکونی، 
بهره مندی افراد به شیوه اجاره بلند مدت 
۹۹ ســاله خواهد بود. جامعه هدف طرح، 
کارگران هســتند و بر این اساس وزارت 
کار شناســایی خانوارهای فاقد مسکن را 

برعهده دارد.
به دنبال امضای تفاهم نامه سه جانبه 
اخیر و برنامه دولت برای تامین مســکن 
کارگران و بازنشستگان، عملیات ساخت 
۲۰۰ هزار واحد مسکونی ویژه مشمولان 
قانــون کار و تامیــن اجتماعی با تلاش 
وزارت کار و وزارت راه و شهرســازی 
در عرض ســه سال آینده اجرایی خواهد 
شــد کــه گام بزرگی در جهت تســهیل 
شرایط خانه دار شدن کارگران و احداث 
واحدهای مسکونی مناسب و ارزان قیمت 

خواهد بود.

گروه اقتصادی - مدیرکل شیلات 
هرمــزگان تقویت بخــش خصوصی را 
راهکاری موثر برای هموار سازی توسعه 
شیلاتی خواند و عنوان کرد: خوشبختانه 
شــرایط برای تقویت بخش خصوصی و 
اتحادیه ها فراهم شده است که امید داریم 
 از این فرصت به نحو احســن اســتفاده 

شود.
عبدالرســول دریایی در دیدار با با 
اعضای هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادر کنندگان آبزیان استان هرمزگان، با 
بیان اینکه تــلاش در جهت الکترونیکی 
کردن خدمات دهی در شیلات هرمزگان 
و همچنین تسریع در امور مراجعین و بهره 
برداران همواره در دســتور کار شــیلات 
هرمزگان قرار گرفته اســت، گفت: بدون 
شک بهره برداران شیلات تمام الکترونیک 
را در آینده ای نزدیک شاهد خواهند بود.

مدیرکل شیلات هرمزگان با اشاره به  
اهمیت و نقش اتحادیه ها به ویژه در حوزه 
تولید و صادرات آبزیان، افزود: امید است 
با پیگیری های صورت گرفته و همچنین 
عزم دیده شده در اتحادیه تولیدکنندگان و 
صادر کنندگان آبزیان هرمزگان شاهد رخ 
داد های خوبی در فعالیت های شــیلاتی 

باشیم.
وی تقویــت بخــش خصوصی را 

راهکاری موثر برای هموار سازی توسعه 
شیلاتی خواند و عنوان کرد: خوشبختانه 
شــرایط برای تقویت بخش خصوصی و 
اتحادیه ها فراهم شده است که امید داریم 
از این فرصت به نحو احسن استفاده شود.
دریایــی رتبــه بنــدی واحدهای 
شیلاتی، ایجاد امکان پیگیری محصولات 
از محــل تولید تا مصرف، ارتقای نظارت 
بــر واحدهای تولید و صنعتی شــیلاتی، 
الکترونیــک کــردن خدمات،افزایــش 
اختیــارات اتحادیــه ها، برپایی بیشــتر 
جلســات مشــورتی و هم اندیشــی با 
بخش خصوصی،مشارکت بیشتر بخش 
خصوصی و اتحادیه ها در تصمیم گیری 

هــا و ... را از اهــم برنامه های شــیلات 
هرمزگان برای فعالیت های شــیلاتی با 

محوریت اتحادیه ها خواند.
مدیرکل شــیلات هرمزگان با تاکید 
بر اهمیت کار اتحادیه ها خواهان پویایی 
بیشــتر اتحادیه ها شد و بیان کرد: اتحادیه 
ها در نظــارت و ارزیابــی فعالیت های 
واحدهای شیلاتی ورود کنند و این بدون 
شک نقش مهمی در توسعه کیفی فعالیت 

های شیلاتی دارد.
در ایــن نشســت همچنین رئیس 
اتحادیــه تولیدکنندگان و صادر کنندگان 
آبزیان اســتان هرمزگان با اشاره به اینکه 
وزن ســنگینی از اشتغال و اقتصاد به ویژه 

در نوار ســاحلی مشــمول فعالیت های 
شیلاتی است گفت: خوشبختانه فعالیت 
های شیلات هرمزگان به ویژه در سال های 
اخیر زمینه ساز رشــد،رونق و جهش در 

تولید و اشتغال بوده است.
مهرداد بازرگان با بیان اینکه شــیوه 
فعالیت اتحادیــه تولیدکنندگان و صادر 
کنندگان آبزیــان اســتان در دور جدید 
فعالیــت این اتحادیه شــامل تغیراتی از 
جمله افزوده شــدن دو نفــر به اعضای 
هیئت مدیره در راستای دربرگیری بیشتر 
شده است گفت: بدون شک این اتحادیه 
می تواند در صــورت حمایت و تقویت 
از طریق ســازو کارهای قانونی بسیاری 
از مشــکلات درون صنایع و فعالیت های 

اعضای خود را حل سازد.
وی ضمــن ارائــه پیشــنهادات و 
راهکارهای این اتحادیه در  راستای تقویت 
بیش از پیش اتحادیه، تحقق ظرفیت های 
تولیدی و اشــتغال زایی شیلاتی استان از 
جمله تکثیر و پرورش میگو،ماهی، صدف 
و جلبــک در گرو حمایت از فعالیت های 

شیلاتی و در راس آنها شیلات خواند .
گفتنی است در این نشست همچنین 
به چگونگی و سازکار تقویت اتحادیه ها 
و ایجاد بســتر تقویت بخش خصوصی 

پرداخته شد.

گروه اقتصادی - رییس پژوهشکده 
آبزی پروری جنوب کشور پیش بینی کرد: 
یک میلون قطعه لارو ماهی سی باس توسط 
این پژوهشــکده در استان خوزستان تولید 
شــود و در اختیار پــرورش دهندگان قرار 

گیرد. 
حسین هوشــمند گفت: با توجه به 
زیر ســاخت های موجود در ایستگاههای 
تحقیقات ماهیان دریایی پژوهشکده، علاوه 
بر تولید یک میلیون قطعه بچه ماهی سی باس، 
می توانیــم مولدهایی را که برای تولید لارو 
این ماهی در این مجموعه تحقیقاتی تولید 
می کنیم در قالب تفاهم نامه و مشاوره های 
فنی به بخــش خصوصی انتقال دهیم. وی 
هزینه تولید هر قطعه لارو ماهی ســی باس 
را یک هزار تومان برآورد کرد و گفت: برای 
تولید یک میلیون قطعه لارو ماهی سی باس 
بدون احتساب زیرســاخت های موجود، 

حدود یک میلیارد تومان اعتبار نیاز است.
هوشــمند افزود: این میزان اعتبار را 
برای هزینه های جاری از جمله جیره غذایی 
مولدیــن و لارو، تأمین جلبک و آرتمیا در 

دوره پرستاری و نگهداری نیاز داریم.
وی با بیــان این که بخش خصوصی 
به صورت پراکنده در کشــور اقدام به تکثیر 
لارو ماهی سی باس کرده اند، اظهار داشت: 
این میزان تکثیر در حد انبوه و تجاری نبوده 

و جوابگوی نیاز پرورش دهندگان نیست. 
از این رو، طرح مولدسازی ماهی سی باس 
و دســتیابی به دانش فنی تولیــد لارو این 
گونه ماهی در دستور کار پژوهشکده آبزی 

پروری جنوب کشور قرار گرفت.
هوشــمند ادامه داد: طرح مولدسازی 
ماهی ســی باس و انتقــال مولدها به بخش 
خصوصــی بــرای تولید لارو بــا اهدافی 
همچــون تضمین پایــدار تولیــد ماهی 
ســی باس، کاهش هزینه های تولید و بومی 
سازی تولید مولد اجرا می شود. وی اشتغال 
زایی مستقیم و غیر مستقیم و صرفه جویی 
ارزی را از دیگر اهداف طرح مولدســازی 
این ماهی برشمرد و گفت: قیمت هر قطعه 

بچه ماهی سی باس وارداتی به وزن ۴۰ تا ۵۰ 
گرم بین ۳ تا ۵ هزار تومان بود، اما امســال با 
توجه به نوســانات ارزی، این قیمت به ۹ تا 
۱۰ هزار تومان افزایش یافته اســت. رئیس 
پژوهشــکده آبزی پروری جنوب کشــور 
در همین حال پیــش بینی کرد در صورت 
تأمین اعتبار، در فاز بعدی میزان تولید لارو 
ماهی سی باس با همکاری این پژوهشکده 
و بخش خصوصی به ۱۰ ملیون قطعه برسد. 
وی افزود: ماهی سی باس یک از گونه های 
قابل کشــت در دامنه وسیع در سیستم های 
آبزی پروری در آب های شیرین و شور است 
و خوزســتان تنها استانی است که این گونه 
ماهی را در استخرهای خاکی و در مخلوطی 

از آب شیرین و آب دریا پرورش می دهد.
رشد مناسب ماهی سی باس در 

پساب نیشکر
هوشــمند به امکان پــرورش ماهی 
سی باس در پســاب های استان خوزستان 
اشــاره کرد و اذعان داشــت: در این استان، 
ســالانه ۳ تا ۴ میلیارد متر مکعب پســاب 
کشــاورزی داریم و مطالعات و تحقیقات 
ما نشــان می دهد که این گونه ماهی، رشد 
مناســبی در پساب نیشکر داشته است.وی 
درباره سریع الرشــد بودن ماهی سی باس 
نســبت بــه گونه هــای بومی گفــت: از 
مزیت های این گونه ماهی این اســت که در 
فاصله شش ماه از وزن ۴۰ گرم به ۸۰۰ تا ۹۰۰ 
گرم در استخرهای خاکی می رسد و پرورش 
آن آســان و در قفس های شناور در دریا هم 
امکان پذیر است. رئیس پژوهشکده آبزی 
پروری جنوب کشور درباره بازار فروش این 
ماهی اظهار داشت: سی باس جزو ماهی های 
خــوش طعم اما تازه وارد در بازار اســت و 
باید در زمینه بازاریابی آن فعالیت شود. وی 
گفت: این پژوهشکده به درخواست بخش 
خصوصی، کار ترویجی برای بازاریابی این 
گونه ماهی را انجام داده و دوره های آموزشی 
در زمینه اقتصاد شیلاتی و بازاریابی، پرورش 
و بیماری های آن را به صورت وبینار برگزار 

کرده است.

کارگران سه ساله خانه دار می شوند!

مدیرکل شیلات هرمزگان:

اتحادیه ها در نظارت و ارزیابی فعالیت های واحدهای شیلاتی ورود کنند
رییس پژوهشکده آبزی پروری جنوب کشور خبر داد:

برآورد تولید یک میلیون قطعه لارو ماهی سی باس

ایران و تدابیر جدید کنترل موادغذایی در 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا

گروه اقتصادی - »میخاییل میاســنیکوویچ« دبیر کل اتحادیه اقتصادی اوراســیا روز شنبه اعلام کرد اعضای این اتحادیه با 
رویکردهای اساســی برای کنترل کیفیت موادغذایی موافقت کرده اند. میاســنیکوویچ تصریح کرد: البته ما بحث های فراوانی در 
مورد این موضوع داشــتیم و اکنون در حال تنظیم دقیق مقررات فنی برای کنترل آنتی بیوتیک ها و ســایر داروهای دامپزشکی در 

مواد اولیه، یعنی در محصولات دامی فرآوری نشده هستیم.
وی خاطرنشان کرد: این رویکرد همچنین محصولات نهایی که در قفسه های فروشگاه ها مشاهده می شود را نیز شامل می 
شود و در این خصوص یک برنامه کلی جهت انجام اقدامات لازم تصویب شده است. گفتنی است پس از شیوع بحران کرونا که 
تاکنون هزاران تن را به کام مرگ کشــانده اســت، شمار زیادی از کشورهای تولید و صادرکننده محصولات کشاورزی در جهان 
از جمله کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا، اقداماتی را جهت ایجاد محدودیت در صادرات محصولات خود به دیگر 
کشــورها اعمال کرده اند. از جمله این اقدامات می توان به تصمیم اخیر اتحادیه اقتصادی اوراســیا به منظور تامین امنیت غذایی 
کشورهای عضو این اتحادیه مبنی بر اعلام ممنوعیت صادرات محصولات اساسی نظیر غلات و دانه های روغنی به سایر کشورها 
اشــاره کرد. با تشــدید موج دوم ویروس کرونا در جهان، شمار زیادی از کشورهای تولید و صادرکننده محصولات کشاورزی 

بدون در نظر گرفتن نیاز غذایی کشورهای واردکننده این اقلام، تدابیری را جهت ایجاد محدودیت در صادرات ایجاد کردند.
سهم ۸۳ درصدی ایران از صادرات محصولات کشاورزی به اوراسیا

به گفته روح الله لطیفی سخنگوی گمرک ایران به تازگی اعلام کرد که دستکم ۸۳ درصد صادرات ایران به اوراسیا محصولات 
کشاورزی است. وی با اشاره به اینکه تجارت خارجی کشور در ۴ ماه اول سال ۹۹ مجموعا ۱۹ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار بود، 
خاطرنشان کرد که تجارت ۹ ماهه بخش کشاورزی ایران با اتحادیه اوراسیا حدود ۲ میلیارد و ۶۱۸ میلیون دلار بوده و در واقع 

۸۳ درصد از کل صادرات ما به اوراسیا مربوط به کالاها و محصولات کشاورزی است.
از دیگر ســو، به رغم همه گیری کرونا در جهان و منطقه، حجم مبادلات تجاری این اتحادیه با ایران رو به افزایش اســت.
کمیسیون اقتصادی اوراسیا گزارش داد که تجارت این اتحادیه با ایران طی ۸ ماه سال ۲۰۲۰ با ۲ درصد افزایش به ۲ میلیارد دلار 
رسید. این گزارش سهم ایران از افزایش مبادلات تجاری را مربوط به افزایش ۲۳۰ میلیاردی واردات ایران از کشورهای حوزه 

اوراسیا ارزیابی و محصولات کشاورزی را جزو بیشترین اقلام این مبادلات دوجانبه عنوان کرد.
بــر پایــه این گزارش، همچنین مواد خام محصولات کشــاورزی و خوراکی با ۹۳۹ میلیــون دلار تا ۸۰ درصد صادرات 
کشــورهای اورآســیا به ایران را در بر می گیرد. در مقابل واردات این کشــورها از ایران نیز تا  ۵۷۵ میلیون دلار یا ۶۸ درصد است 
که عمدتا شامل میوه و خشکبار می شود. اتحادیه اقتصادی اوراسیا یک سازمان بین المللی برای ادغام اقتصادی منطقه ای است. 
این اتحادیه حرکت آزاد کالاها، خدمات، ســرمایه و نیروی کار را فراهم و سیاســت های هماهنگی بین واحدها را در بخش های 
تعیین شده توسط توافق های بین المللی در اتحادیه دنبال می کند. قرارداد تشکیل اولیه اتحادیه اقتصادی اوراسیا در ۲۹ مه ۲۰۱۴ 
میلادی میان کشورهای روسیه، بلاروس و قزاقستان منعقد و جایگزین اتحادیه گمرکی اوراسیا شد و سپس کشورهای ارمنستان 
و قرقیزستان نیز به عضویت آن درآمدند. این اتحادیه کار خود را به طور رسمی از اول ژانویه ۲۰۱۵ آغاز کرد. کشورهای عضو 
اتحادیه اکنون ۲۰ میلیون کیلومتر مربع مســاحت و بیش از ۱۸۳ میلیون نفر جمعیت دارند که ۵.۲ درصد جمعیت جهان اســت. 
تولید ناخالص داخلی اسمی اتحادیه حدود ۱.۹ تریلیارد دلار؛ حجم تجارت با جهان ۹۰۰ میلیارد دلار و تجارت درون اتحادیه 

رقم ۳۸ میلیارد دلار می باشد.

اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - تعیین اعداد و 
ارقامی در لایحه بودجه ۱۴۰۰ برای حقوق 
ورودی خــودروی صفــر کیلومتر، اخذ 
عوارض شــماره گذاری و درآمد حاصل 
از افزایــش عوارض واردات خودروهای 
سواری روی کشــتی، از نظر کارشناسان 
به معنای چراغ ســبزی برای آزادســازی 
واردات خودرو از ســوی کارشناســان و 

فعالان بازار تعبیر می شود.
»حسینعلی امیری«  نماینده پارلمانی 
رییس جمهوری لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ 

را تقدیم مجلس شورای اسلامی کرد.
یکی از نــکات جالــب توجه در 
جداول آماری لایحه بودجه در مقایســه 
با بودجه ســال ۹۹، تعیین ۲۰ هزار و ۴۰۰ 
میلیارد ریال )دو هزار و ۴۰ میلیارد تومان( 
به عنــوان مالیات بــر واردات در بخش 
حقــوق ورودی خودرو صفــر کیلومتر 
بود، درحالی که در چند ســال گذشته به 
دلیل ممنوعیت واردات خودرو، این رقم 

صفر بود.
همچنین در لایحــه بودجه ۱۴۰۰ 
درآمد موضوع اخذ عوارض شماره گذاری 
بر خودروهای وارداتی که نخســتین بار 
شماره گذاری می شوند، متناسب با میزان 
آلودگــی و ارزش گمرکی آنها یک هزار 

میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
برپایه جداول لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۰، مبلغ ۱۰ میلیارد تومان نیز به عنوان 
درآمد حاصل از افزایش عوارض واردات 
خودروهای ســواری به میزان پنج درصد 

قیمت روی کشتی لحاظ شده است.
همه این موارد به راضی شدن دولت 
به واردات خودروهای خارجی با گذشت 
حدود سه سال تعبیر می شود و زمزمه های 
ایــن موضوع که از حــدود ۲۰ روز پیش 
در بازار شــنیده می شــد، به افت شدید و 
میلیاردی قیمت خودروهای خارجی در 

بازار و فضای مجازی انجامید.
در این پیوند، »مهــدی دادفر«  دبیر 

انجمن واردکنندگان خودروی کشــور 
گفت: لحاظ کردن ردیفی در لایحه بودجه، 
حکایت از موافقت ضمنی دولت و وزارت 
صنعت با واردات احتمالی خودرو است، 
هرچنــد باید به انتظار نشســت و دید آیا 
مجلس با این موضــوع موافقت خواهد 

کرد یا خیر؟
وی بیان داشــت: بــا در نظر گرفتن 
متوســط قیمــت ۲۵ هــزار دلاری هر 
خــودروی وارداتی، رقم دیده شــده در 
بودجه بــه عنوان حقوق ورودی خودرو، 
به معنای ورود دست کم سه هزار دستگاه 

خودرو خواهد بود.
دادفر افزود:  این تعداد هر چند بسیار 
انــدک، اما گام خوبی در ابتدای کار و قدم 
مناســبی برای کاهش قیمت ها در آشفته 

بازار کنونی خودروهای خارجی خواهد 
بود.

وی ادامــه داد:  بــه نظر می رســد 
نارضایتی اجتماعی، عدم ایفای تعهدات 
خودروسازان و افزایش قیمت خودرو و 
ناتوانی خانواده ها از خرید خودرو، سبب 
شد تا دولت راضی به انجام واردات برای 

تعادل بخشی به بازار شود.
این مقام صنفی یادآور شد: از حدود 
۶۸۰ فعال حوزه تجارت خودرو با بیش از 
۱۵ هزار نفر پرســنل تا پیش از ممنوعیت 
واردات، امــروز به تنها ۱۲ فعال و حداکثر 
یک هزار و ۲۰۰ نفر کارمند رســیده ایم و 
ترمیم این آمار و مشــاغل از دســت رفته 

بسیار دشوار خواهد بود.
وی گفــت: در خوشــبینانه ترین 

حالت، حتی اگر امــروز واردات خودرو 
آزاد شــود، مهرماه ســال آینده نخستین 
خودرو وارد کشــور خواهد شــد، چرا 
کــه با وجــود اســتانداردهای ۸۵ گانه، 
واردکنندگان دســت کم ۶ ماه معطل اخذ 

تاییدیه های لازم خواهند شد.
دادفر، در عین حال به انتقاد از کمیته 
خودرویــی وزارت صنعت پرداخت که 
چرا در ســال های گذشته بیشتر به محلی 
برای حل مشکلات دو خودروساز بزرگ 
داخلی تبدیل شده و واردکنندگان را حتی 
به جلسات خود راه نمی دادند، در حالی که 
علاوه بر داخلی ها، واردکنندگان خودرو، 
واردکنندگان قطعات خــودرو، نماینده 
تشکل های خودرویی، اساتید دانشگاه و 
منتقدان هم باید در چنین جلساتی حضور 

می یافتند تا خروجی آن برای جامعه، علمی 
و مفید باشد.

ممنوعیت  عامــل  ارزبــری، 
واردات

وی اظهار داشت:  در سال های اخیر 
از ارزبری خودروها به عنوان عامل اصلی 
ممنوعیت واردات آنها یاد می شد، اما این 
انجمن به ارائه ۹ پیشــنهاد که یکی از آنها 
واردات با اســتفاده از ارز ایرانیان خارج از 
کشور با تایید سفارتخانه ها بود، پرداخت؛ 

اما هیچ توجهی به این پیشنهادات نشد.
ارزبری ۲ میلیــارد دلاری در 

اوج واردات
 دبیر انجمن واردکنندگان خودروی 
کشور یادآور شــد: از سال ۷۲ تاکنون در 
مجموع کمتر از ۷۰۰ هزار دستگاه خودرو 

وارد کشــور شده و در ســال ۹۴ که اوج 
واردات خودرو را شــاهد بودیم ۹۰ هزار 
دستگاه خودرو به ارزش حدود دو میلیارد 
دلار وارد شد که کمی بیشتر از سه درصد 

ارزش واردات همه کالاها بود.
وی تاکید کرد: منکر حمایت از تولید 
داخلی نیستیم، اما باید همه اقشار جامعه و 

تامین نیاز آنان را نیز در نظر داشت.
دادفر ادامه داد: نباید با برقراری دیوار 
تعرفه، استانداردهای سختگیرانه و غیره، 
بــه نحــوی واردات را مدیریت کرد که 
خودرو ارزان به دســت مردم نرسد، بلکه 
باید به گونه ای طراحی شود تا افرادی که 
بیشترین بهره را می برند، مالیات بیشتری 
نیز بپردازند. وی اضافه کرد:  تا کی مردم ما 
باید شاهد باشند که خودروسازان داخلی به 
نام حمایت از تولید و اشتغال، خودروهای 
خــود را بدون تغییر و بدون ارتقای کیفی 
به دســت مردم برسانند. به گفته این مقام 
صنفــی، ورود خودروهای خارجی ۱۰۰ 

درصد به تعادل هرچه بیشــتر بازار کمک 
خواهد کرد و همیــن روزها که زمزمه از 
ســرگیری واردات خــودرو هرچند به 
تعداد محدود شنیده شده، خودروها افت 

قیمت های شدیدی را تجربه کرده اند.
بــازار خودروهــای وارداتــی از 
حدود ســه سال قبل با تغییرات پی در پی 
سیاست ها روبه رو بود؛ بسته شدن ۶ ماهه 
ســامانه ثبت سفارش در سال ۹۶، افزایش 
تعرفه هــای گمرکی آن، تغییر و در نهایت 
یکسان سازی قیمت ارز سبب شده تا این 

بازار با جهش قیمت ها رو به رو شود.
۳۰ خردادماه ۹۶ وزیر وقت صنعت، 
معدن و تجــارت در نامه ای جدیدترین 
مصوبه »اقتصاد مقاومتی« را برای اجرا به 
ســازمان توسعه تجارت ابلاغ کرد؛ برپایه 
این ابلاغیــه، ثبت ســفارش و واردات 
۱۳۳۹ردیف تعرفه ای کالا که شامل بیش 
از یک هزار و ۴۰۰ قلم کالا از جمله خودرو 

بود، ممنوع شد.

گــروه اقتصــادی- »محمدباقر 
نوبخت« در نشســت خبری با اصحاب 
رســانه که برای تشــریح لایحه بودجه 
سال آینده برگزار شد، عملکرد بودجه در 
هشت ماهه نخست امسال را تبیین کرد.  

وی اظهارداشــت: منابع پیش بینی 
شــده برای امســال ۵۷۱ هــزار میلیارد 
تومــان بود که ۳۸۴ هــزار میلیارد تومان 
سهم هشــت ماه بود که براساس گزارش 
 خزانه ۳۳۴ هــزار میلیارد تومان آن واریز 

شده است.  
معــاون رییس جمهــوری افزود: 
تفــاوت منابــع پیش بینی شــده با مبلغ 
واریزی ۵۰ هزار میلیارد تومان است یعنی 
۵۰ هــزار میلیارد تومان از منابع پیش بینی 

شده تحقق نیافت.  
وی در توضیــح مصارف در بودجه 
۹۹ گفت: براســاس قانون اجازه مصرف 
۵۷۱ هزار میلیارد تومان داشــتیم و سهم 
هشــت ماه نیز برابر  ۳۸۴ هــزار میلیارد 

تومــان بود که خزانــه ۳۵۳ هزار میلیارد 
تومــان پرداخت کــرد و ۳۱ هزار میلیارد 
تومان کمتر نسبت به قانون مصرف شد.  

نوبخــت گفت: میــزان مصارف ما 
در هشــت ماه سال جاری نسبت به سال 

گذشته ۳۹ درصد رشد داشت.
وی با بیــان اینکه مصــارف ما در 
بخش هزینه ای و عمرانی اســت، افزود: 
مقایســه اعتبارات هزینه ای هشت ماهه 
امســال نسبت به ســال ۹۸ نزدیک به ۳۵ 

درصد بود. و چــون حقوق و مزایا جزو 
گروه هزینه ای اســت امســال ۵۳ درصد 
بیشــتر از سال گذشــته حقوق و مزایا را 

افزایش دادیم.
معاون رییس جمهــوری ادامه داد: 
هزینه عمرانی در هشــت ماه امســال ۶۵ 

درصد رشد داشت.
وی درباره ناترازی بودجه در هشت 
ماهه امسال، گفت: در این مدت ۵۰ هزار 
میلیــارد تومان از منابع و ۳۱ هزار میلیارد 

تومان از مصارف تحقق نیافت و می توان 
گفــت ناترازی بودجه ۹۹ در هشــت ماه 
امســال ۱۹ هزار میلیارد تومان است که از 

تنخواه بانک مرکزی استفاده کردیم.
وی افزود: امســال اجازه داشتیم ۳۹ 
هزار میلیارد تومان از تنخواه بانک مرکزی 
استفاده کنیم، اما تنها ۱۹ هزار میلیارد تومان 
برداشــت کردیم و این مبلغ در مقایسه با 

سال قبل پنج هزار میلیارد تومان کمتر بود 
و اینکه گفته می شــود کسری بودجه را به 
بانک مرکزی انتقال دادیم درست نیست 
بلکه ۲۰ هزار میلیــارد تومان هم از مبلغ 

تعیین شده، کمتر بود.
رییس ســازمان برنامــه و بودجه 
اظهارداشــت: سیاست دولت این بود که 
در برابر منابع محدود، کمتر خرج کنیم و 

در واقع میزان صرفه جویی را به حقوق و 
مزایای کارکنان و مردم اختصاص دهیم تا 

معیشت مردم بهبود یابد.
وی با اشــاره به آخرین آمار رشــد 
اقتصادی که مرکز آمار منتشر کرده گفت: 
در تابستان امسال رشد ناخالص داخلی با 
نفت ۰.۲ درصد بود و اجزای این رشد به 
جز بخش خدمات که با توجه به شــیوع 

بیماری کرونا و اعمال محدودیت ها منفی 
ســه درصد بود، در بقیه بخش ها همچون 
کشــاورزی مثبــت ۲.۷، صنایع و معادن 
مثبــت ۴ و صنایع و معــادن بدون نفت 

مثبت ۴.۲ درصد بود.
نوبخت گفــت: امســال ۵۲ هزار 
میلیــارد تومــان به طرح هــای عمرانی 
پرداخت شــده و این برای اولین بار است 
که میزان ســرمایه گذاری مــا مثبت بوده 
اســت و با این ۵۲ هزار میلیارد تومان دو 
میلیون فرصت شــغلی در بخش عمرانی 

تثبیت شد.

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در هشت ماه سال جاری ۳۱ هزار میلیارد تومان صرفه جویی کردیم که این مبلغ به صورت هوشمند
 به حقوق و معیشت کارمندان و مردم اختصاص یافت.

نوبخت در جلسه تشریح لایحه بودجه سال آینده:

۳۱ هزار میلیارد تومان 
در بودجه ۹۹ صرفه جویی شد
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مقایســه اعتبارات هزینه ای 
هشت ماهه امسال نسبت به 
سال ۹۸ نزدیک به ۳۵ درصد 
بود. و چون حقــوق و مزایا 
جزو گروه هزینه ای اســت 
امســال ۵۳ درصد بیشتر از 
سال گذشــته حقوق و مزایا 
را افزایــش دادیــم. معاون 
رییس جمهــوری ادامه داد: 
هزینه عمرانی در هشت ماه 
امسال ۶۵ درصد رشد داشت.

با نگاهی به لایحه بودجه جدید؛

آیا واردات خودرو در سال ۱۴۰۰ آزاد می شود؟

معــاون وزیــر کار ابــراز 
امیــدواری کرده بــا توجه 
به ســرعت عمــل اتحادیه 
اســکان و همکاری مطلوب 
شــرکت عمران شــهرهای 
جدیــد در شناســایی زمین 
با اخذ مجوزهــای لازم طی 
هفتــه های آینــده عملیات 
ســاخت واحدهای مسکونی 
بــرای کارگران آغاز شــود.


